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ÉVKÖZI 6. VASÁRNAP                              C év              1– 5 oldal 

 

Olv.: Jer 17,5-8 – 1Kor 15,12.16-20 – Lk 6,17.20-26 

A hegyi beszéd  
                   

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL 
 

 

Szentmise bevezetése 

 

Kedves Testvérek! Jézus szavai igen sok esetben felforgatóak! Hány ezer helyen vagyunk nap 
mint nap és itt most énekelteti velünk az Egyház, hogy jobb a Te házadban egy nap, mint ezer 
másutt. Hány helyen keressük a boldogságunkat! Hány helyen keressük azokat az élményeket, 
amelyekről úgy gondoljuk, hogy értelmet adnak az életünknek, de legalább szebbé és 
boldogabbá teszik azt. Jó lenne elgondolkodni azon: 
 

Isten közelében értelme van az életünknek, 
mert Isten aggódó szeretettel szeret! 

Minden vasárnap valamiképpen  
ezt a gondolatot kellene közelebb engedni magunkhoz! 

 

Jézus, amikor Jeruzsálemet siratja, látja a város életét, akkor a kotlóstyúk példáját állítja az 
emberek elé: Hányszor akartalak egybegyűjteni benneteket, mint ahogy a tyúk szárnya 
melegével védi övéit. A városi ember talán nem is érti ezt a képet. Amikor a héja elrepül a 
tyúkudvar fölött, akkor a kotlós elkezd rikácsolni és a kiscsirkék szárnya alá szaladnak, ott 
védelmet találnak. Ilyen ajánlata van az Istennek! Testvérek, bajban vagyunk! 

 

Isten össze akar bennünket gyűjteni,  
szeretetének oltalma alá akar gyűjteni! 

 

Mi itt minden csütörtök reggel ½7 órakor városunk lakóiért ajánljuk fel a szentmisét, értük 
imádkozunk. Gondolják, hogy különösebben érdekli ez az embereket? Nem mindegy, hogy 
milyen egy város légköre! Örülhetünk annak, hogy elözönlik városunkat a külföldi turisták. 
Igen! De milyen az emberek egyéni élete, lelki élete, az egymással való kapcsolata? 

 

A mai szentmisét egy fiatalemberért ajánljuk fel, aki a drog áldozata volt, belehalt! Mennyi 

fiatal a drog áldozata, élő halottak, a közösség gondját növelik. Felelőtlenül elkezdenek 
valamit, ajánlgatják is nekik és akkor a fiatalember könnyebben elcsábul. Esetleg soha sem 
lesz a társadalom hasznos tagja, áldozat lesz, a közösség gondja nélkül létezni sem tud.  

 

Jobban kellene figyelni Isten féltő, óvó, hívó szavára! 

 

Örülök, hogy a házunkban lakó fiatalok most itt vannak. Nekik megkülönböztetetten ajánljuk 
a III. évezred elején - Magyarországon és Európában - Istennek ezt az ajánlatát: Isten egybe 
akar bennünket gyűjteni magyarokat, nem magyarokat! Nézzünk önmagunkba! 
 

Szentbeszéd 

 

Kedves Testvérek! Akik vasárnapról-vasárnapra itt vannak a közösségünkben, azok számára 
világos, hogy vasárnaponként egy-egy lépést teszünk előre. Ennek az a célja, hogy 
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kialakuljon bennünk a krisztusi ember arculata! 

 

Nem ismételhetem a korábban elmondottakat, azokhoz kell szólnom, akik éppen itt vannak. 
Jézus a tanító, aki Isten követeként érkezett a világunkban azért, hogy formálja és alakítsa a 
világ arculatát, a mi emberi arcunkat az Isten elgondolása szerint. Abban biztosak lehetünk, 
hogy Jézus csak jót akart a világnak és csak jót akar nekünk embereknek! 
 

Néha nagyon nehéz ezekkel a prófétai szavakkal szembesülni. A mai vasárnap üzenete is 
felforgatja a mi emberi elképzeléseinket, gondolatainkat. Jézus azokat mondja boldognak, 
amilyen boldogságot mi nem szeretnénk magunknak. Ki szeretné magának, hogy szegény 
legyen, hogy éhezzen, hogy sírjon, hogy üldözzék? Jézus olyan jajokat mond, amik mint 
veszély szólalnak meg az igazságaiban, amikor azt mondja, hogy jaj a gazdagoknak, jaj 

azoknak, akik lakmároznak, jaj azoknak, akik nevetnek és azoknak, akik békében, 
megelégedettségben élik a mindennapjaikat. 
 

Nyilvánvaló, itt valami olyanról van szó ebben a négy boldogságban és ebben a négy jajban, 
amely krisztusi üzenetet és isteni igazságot hordoz. Jézus nem vészpróféta, hogy ijesztgessen, 
fenyegessen bennünket. Értékekre akar bennünket figyelmeztetni, fölhívni ezekre a 
figyelmünket, a bajoktól, a veszélyektől akar megvédeni! Nem egyszerű megérteni azt, hogy 

mi a boldogság ezekben a Krisztus ajkán elhangzott mondatokban, igazságokban, mi a 
veszély amazokban, amiket a jajokban fogalmaz meg.  
 

Az ember maga készíti a jövőjét 
Még egyszer mondom, Jézus nem ijesztgetni akar bennünket! Egyszerűen arra akar bennünket 
figyelmeztetni, hogy az ember maga készíti a jövőjét! Ha az ember jövőjét olyan értékek 
határozzák meg, amelyek a javát szolgálják, akkor biztos, hogy a jövője isteni elgondolás 
szerinti, ha pedig nem, akkor az ember jövője veszélyben van! 
 

Ma olyan fiatalemberért ajánljuk fel ezt a szentmisét, aki egy jó családba születet bele és 
elcsábult. Áldozata lett a drognak, belehalt! Azokat az értékeket, amiket az Isten kínál föl 
nekünk és amikkel ő a családjában találkozott, azokat félredobta, mert nagyobb volt a 

kísértése azoknak, akik az ő életáldozatából jól élnek! 
 

Még egyszer újra hangsúlyozom,  
Jézus nem ijesztget bennünket! 

Jézus Isten követe, 
 aki Isten szeretett gyermekeit óvni, védeni akarja! 

Ebből a szempontból kell megközelíteni 
ezeket az első hallásra alig érthető prófétai mondatokat! 

 

Amikor ezekkel a krisztusi szavakkal szembesülünk, 
akkor az emberi élet fogalmi megközelítésével van dolgunk! 

 

A nem hívő embernek milyen fogalma van az emberi életről  
Ha megkérdezünk egy nem hívő embert, mit gondol az emberi éltről, akkor azt mondja, hogy 
megszületett, szerencséje van, mert neki sikerült megszületni. Ez is nagy esemény, nyilván ő 
erre nem gondol. Ahogy ma is emberek százmilliói nem gondolnak arra itt Európában, hogy 
mekkora nagy esemény, hogy ő éppen megszületett. Ezek közül az emberek közül sokan már 
nem gondolkodnak tovább. Úgy gondolják, oly rövid ez az élet, hát éljünk úgy, ahogy a mi 
elképzelésünk szerint a legjobb lesz.  
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Lehet, hogy ez a szegény fiatalember is erre gondolt. Aztán egyszer vége. A nem hívő 
embernek, az istennélküli embernek, - azt is mondhatnám – a felszínesen gondolkodó 
embernek körülbelül ez a fogalma az emberi életről. 
 

A hívő embernek milyen fogalma van az emberi életről  
A hívő ember - ha igazán hívő - az isteni kinyilatkoztatásra és a hitére alapoz. Mit jelent ez? A 
mi hívő gondolkodásunk szerint az emberi élet Isten szeretetének a műve! Ajándék! Nem 
teljes egészében anyámtól és apámtól függ, részben, hiszen ők a teremtő Isten munkatársai. A 
mi esetünkben, éppen akik most itt ülünk - mázlink volt - megszülettünk. De a hívő 
gondolkodás még azt is mondja, hogy az Isten öröktől fogva gondolt el bennünket, öröktől 
fogva szeret! Nem tudunk mit kezdeni azokkal, akiket nem engedtek megszületni. 
 

A hívő gondolkodás az ember életútjával kapcsolatosan azt mondja, hogy Isten kezében van 
az életünk! Isten a kísérőnk az emberi életünk útján. Társunk, - azt is merném mondani – 

hogy sorstársunk. Amikor ez a néhány évtized letelik, - remélem, nemcsak elfogy, hanem 
telik – akkor az évek során emberi életünk egyre teljesebb lesz. Mennyire várnák a fiatalok, 
hogy mi, akik megöregedtünk, - mert ilyen szerencsénk van, hogy nem haltunk meg fiatalon - 
mutassuk meg gyerekeinknek, unokáinknak a teljesebb emberi élet gazdagságát és szépségét! 

 

Amikor az utunk lejár, 
akkor a hívő gondolkodás szerint  

a szerető Isten -  aki elgondolta az életünket - vár,  
mert önmagában, soha el nem múló szeretetében  

ad örök otthont nekünk! 

 

Életünk fogalmi tisztázása 
Figyeljünk arra, amit Jézus mondott a boldogságokban és amit mondott a jajokban, mert az 
életünkről van szó! Hallottuk: Boldogok a szegények, akik éheznek, akik sírnak, akiket 
üldöznek! Mit akar Jézus mondani ezzel? Nem a szegénység dicséretéről van szó! Jézus az 
igazságot mondja ilyen sajátos módon. Nem véletlenül fogalmaz így, mert fölkapja mindenki 
a fejét, amikor ilyen kijelentéseket hall. Hallottuk, ott voltak az apostolok, a tanítványok és 
hatalmas tömeg. Ezek fogékonyak voltak Jézus szavára. Mit akart nekik Jézus mondani ezzel? 

 

Jézus azt az igazságot mondja, 

hogy a szegénység feloldozza az ember földi életét 
bizonyos értelemben a világtól! 

 

Jézus azt akarja ezzel kifejezni, 
hogy a gazdagság oda bilinccsel bennünket ehhez a világhoz! 

 

A szegénység felszabadítja a lelket! 

A gazdagság gúzsba köti a lelket! 

 

Jézus nem a szegénységet dicsőíti, 
hanem azokra az értékekre hívja fel az ember figyelmét,  

amik abban vannak! 

 

Jézus a jajokban  
azokra a veszélyekre hívja fel az ember figyelmét,  

amik azokban vannak! 
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Jézus nem egyiket, vagy másikat mondja sajátos precíz, pontos módon, hanem tanítást ad. Az 
embernek kell eldönteni azt, hogy hova áll! Jézus nem mondja önmagában jónak sem a 
szegénységet, sem a gazdagságot, nem mondja önmagában rossznak sem a szegénységet, sem 
a gazdagságot! Ha a szegénységre gondolunk, Jézus itt nem a lelki szegényekről beszél, 
hanem a valóban szegényekről. A keresztény talajon nőtt az a nagyon sajátos megfogalmazás: 
Paupetas maxima meretnix. Magyarra lefordítva: A szegénység a legnagyobb – ki merjem 

mondani, ki kell mondani – prostitució. Ha arra gondolunk, hogy a szegénység mennyi 
embert visz erre az emberhez méltatlan útra, akkor bizony ezen el kell gondolkodni! 
 

Amikor a gazdagságról van szó, 
Jézus felszólít bennünket arra, hogy tegyünk jót, 

akkor ezzel a gazdag ember megszerezheti magának azt, 
amije nincs, mert a gazdagság nagy kísértése, 

hogy az ember csak magára gondol! 

 

A görög Szentírás - milyen értelmet ad, ha a szegénységet és a gazdagságot állítjuk egymás 
mellé - az arab és a héber szavakat fordítja le, mindkét nyelven ugyanúgy hangzik: ani, 

magyarul azt jelenti: a szegénység kiszolgáltatottá, rászorulttá teszi az embert.  
 

Valahol itt kell keresni azt az értéket, 
amin az emberiségnek el kellene gondolkodni, 

mert Isten az, akire elsősorban rászorul az ember! 

 

Az, akinek van, amikor a szegénységgel, a szegény emberrel találkozik, akkor valamiképpen 
az isteni sajátosságot kell megjelenítenie. Azt, hogy tudnia kell, hogy neki, akinek van, nem 
szabad megfeledkezni arról, akinek nincs, rászorul, kiszolgáltatott. Kiszolgáltatottá teszi a 

szegénység, az éhezés, a sírás, az üldöztetés az embert. Aki ezt észreveszi, isteni figyelme 
van. A szegény ember boldogsága ebben áll, hogy valamiképpen Isten általa indítja a szívét 
annak, aki jót tehet a szegénnyel.  
 

A szegény ember rádöbben arra  
és ezzel tanítja az összes többi embert, 

hogy kiszolgáltatottjai vagyunk egymásnak, 
 rászorulunk egymásra! 

 

Jézus ezt az igazságot tanítja, nem a szegénységet önmagában, hanem az értéket akarja ilyen 
meghökkentő módon megfogalmazni. A gazdagnak a gazdagsága nem azért rossz, mert ő 
gazdag, tehet jót, megszerezheti magának azt, amije nincs, mert nincs meg a jó érzése, ha nem 
tesz jót azzal, akinek látja a nyomorát. Belefullad a maga gazdagságába! Távol lesz a lelkétől, 
a szívétől a jó, a megbékélés, a lelki öröm! A gazdag negatív magatartása abból származik, 
hogy bezárkózott a szíve, bezárult a szíve. Nincs figyelme, nem veszi észre a rászorulót, 
akinek a léte bizonyos értelemben, vagy teljes egészében tőle függ. 
 

Az emberi élet titkával szembesülünk  
Jézus sem a szegénységet, sem a gazdagságot nem óhajtja emberi fogalmak szerint nézni, 
hanem a szegénységben rejtőzködő értékeket akarja megmutatni, a gazdagságban a 
veszélyeket akarja kimutatni! Ha gondolkodó emberek vagyunk, – hiszen az emberi élet 
fogalmi tisztázásáról van szó – akkor ezt nem lehet lesöpörni! Nem lehet megtenni, hogy nem 
foglalkozunk vele, mert ez az emberi élet zsákutcája akkor is, ha szegény, akkor is, ha gazdag. 
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Kérdés az, hogy meglátjuk-e az értékeket  
ezekben a boldogságokban 

és meglátjuk-e a veszélyeket a jajokban! 

Mindenki eldöntheti, melyik oldalon áll! 

Az életünkről van szó, értékekről, veszélyekről! 

Mindenki a szerint fordul ide, vagy oda, 

hogy milyen értékek szerint formálja és alakítja az életét! 

A keresztény értékek gazdaggá tesznek bennünket 
és emberivé egyéni életünkben 

és az egymással való kapcsolatunkban is! 

 

+  A M E N  + 

 

Imaszándék a Mi Atyánkhoz 

 

Kedves Testvérek! Most, amikor imádkozunk, gondoljunk a nem hívő emberre, - vagy a 

hitetlen emberre, bár nem szeretem ezt a szót, mert valamiképpen mindenki hisz - mert 

valamiben mindenki hisz, de itt az istenhitről van szó! A nem hívő embernek csak e világi 
perspektívája van. A hívő embernek isteni perspektívája van, valamiképpen a földit felülmúló 
értékrendje van.  A Földön a nem hívőnek és a hívőnek is ezekre az értékekre van szüksége, 
amit jó esetben a hívők meg tudnak mutatni! Ha ez nem történik meg, - ma ezt szenvedjük 
Európában – akkor embertelenné válik a világ élete, az emberi életünk. 
 

Henceghetünk, sikereket emlegethetünk, 
magunk boldog életet vizionálhatunk, 

de Istenre szükségünk van! 

 

Mi Atyánk… 

 

Szentmise befejezése 

 

Kedves Testvérek! Jézus együtt akar látni bennünket maga körül. Össze akar gyűjteni 
bennünket a világból. Ne felejtsük el, a szegénység önmagában nem érték, gyalázatos! Érték 
abban az értelemben, ahogyan erről Jézus beszélt. A gazdagság önmagában nem átok, jaj 
akkor, ha a gazdagok bezárt szívű emberekké válnak! 
 

Nagy a veszély, de ne felejtsük el, hogy ezt a lehetőséget, Jézus milyen gazdagon kibontotta 
máskor. Amikor a lakomán elfogyott a bor, mértéktelenül sok bort hozatott elő. Vagy a 
kenyérszaporításkor több ezer embert etetett, nincs mérték, mert ünnep van. Isten az 
üdvösségünket is ilyen csodálatos ünnepként, lakomaként rendezi, ahol nevetés van, ahol 
boldogság van. Amikor a tékozló fiú hazatért, az apja mindent előhozott, amije csak van, 
hogy nagy ünnepet tartsanak. 
 

Tegnap Grácban voltunk, nagy ünnep volt, egy Fiatal Testvérünk fogadalmat tett a betegek 

szolgálatára. Roskadoztak az asztalok, mert ünnep volt, máskor általában szerények. A 
gazdagság önmagában nem rossz, csak akkor, ha bezárkóznak ezek az emberek és nem 
szerzik meg maguknak jótékonykodással azt, amijük egyébként nincs. 
 


